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 : المستخلص
دور اكتشــاف المعرفــة مــن خــ ا بنقيــل البيــايت لــدعم مت ــل  القــرار  هــدفه هــله الدراســة إر التعــرف علــ    
وتم اســت دام المــنلو الوةــفي المســيي عــن  ريــب بو يــ  ا ســتبايت  .  في أمانــة العاةــمة المقدســة  المــوارد البشــريةلتنميــة  

في أمانة العاةمة المقدسة تمليداَ لمعرفة أثر اكتشـاف المعرفـة    الموارد البشريةمستويات اتخاذ القرارات لتنمية  و لمعرفة آليات 
حيث تم بو يـ  ا سـتبانة  .  المقدسةبأمانة العاةمة    الموارد البشريةمن خ ا بنقيل البيايت لدعم مت ل  القرار لتنمية  

مسـتويات اتخـاذ القـراري حيـث بوةـله نتـائو الدراسـة المسـيية بأن  و ( قياد  في الأمانة للتعرف علـ  آليـات  76عل  )
ــة   ــة مشـــك ت بنميـ ــرارا م في معا ـ ــة قـ ــ  فعاليـ ــون علـ ــة ةرةـ ــمة المقدسـ ــة العاةـ ــرار في أمانـ ــريةمت ـــل  القـ ــوارد البشـ   المـ

المـدرا  ةرةـون  مـا أن  . كهم يستفيدون من المعلومات المتاحة من خ ا الأنظمـة والماـادر الأخـر بالأمانة ولللك نجد 
بتيليـل مـزايا    حيـث يبـادرون   عل  الإستفادة من بوفير البـدائل الم تلفـة  ـل المشـك ت لتسـليل مرونـة حـل المشـك ت

  المــوارد البشــريةبخــتات كافيــة في تــاا بنميــة    المــدرا  يتمتعــون كمــا أن  .  وعيــوا ا لــوا المتــوفرة والتوةــل لليــل الأنســل
المــوارد  بالأمانــة ولــللك نجــدهم  تلكــون القــدرة علــ  باــنيا المواقــا والأحــداب بأاــا مشــك ت بتعلــب بقــرارات بنميــة  

التجــريلم لمعرفــة أثــر بكبيــب اكتشــاف المعرفــة مــن خــ ا بنقيــل البيــايت لــدعم    شــبه  اســتعانه الدراســة بالمــنلو.  البشــرية
ذلـــك بتكبيـــب خوار ميـــات  و بأمانـــة العاةـــمة المقدســـة مـــن خـــ ا التجربـــة العمليـــة    المـــوارد البشـــرية ــل  القـــرار لتنميـــة  مت

المــوينفا المتقــدما علــ  الــتامو التدريبيــة المقدمــة مــن الإدارة العامــة للمــوارد    بيــايت تتمــ  التنقيــل في البيــايت علــ   
حيـث قـدمه التجربـة  ي  ( متقـدم1657علـ  )  اشـتمل تتمـ  الدراسـةحيـث  هــ 1442في الأمانة للعام التدريلم البشرية 

ــة   ــة الـــ  بقـــدملا الإدارة العامـ التكبيقيـــة جـــوذي بنبـــت  لـــدعم مت ـــل  القـــرار لقبـــوا المـــوينفا المرشـــيا للـــتامو التدريبيـ
بكبيـــب  تجربـــة التكبيقيـــة أن  ومـــن أبـــر  نتـــائو ال.  دوليـــا  و المعاهـــد المعتمـــدة محليـــا   و للمـــوارد البشـــرية بالتعـــاون مـــ  ا امعـــات  

لتيـوا الرقمـي وهـو مـن  في ايسـاهم    الموارد البشـريةدعم مت ل القرار لتنمية  لاكتشاف المعرفة من خ ا بنقيل البيايت 
يــتثر بكبيــب اكتشــاف المعرفــة مــن خــ ا بنقيــل البيــايت  كمــا  .  2030ضــمن الركــائز الأساســية لتيقيــب ركيــة المملكــة  
يسـاهم بكبيـب اكتشـاف المعرفـة مـن  كمـا  ي  والـ  ققـب ركيـة الأمانـة  الأمانـةعل  فعالية القرارات المت لة لتيقيـب أهـداف  

الدراسـة  أوةـه    .خ ا بنقيل البيايت في بقليص دورة اتخاذ القـرار وبالتـاا اتخـاذ القـرارات في وقـه أسـر  وللـد أقـل
التوعيـة أو التيفيـز للمسـتويات الأد   و ببني الإدارة العليا في الأمانـة لتوجلـات التيـوا الرقمـي  بعدة بوةيات من أهملا  

اــميم وبنفيــل نظــام آا محوســل لل شــيم علــ  الــتامو التدريبيــة الــ  بكرحلــا  وأوةــه بتي  الــو ني  والأفــراد اــلا التوجــه
تكبيــب النمــوذي المقــ    كمــا أوةــه ب  يوضــمان دقــة البيــايتي  علــ  الــتامو التدريبيــةلتســليل إجــرا ات ال شــيم    الأمانــة

ــة   ــل  القـــرار لتنميـ ــدعم مت ـ ــايت لـ ــل البيـ ــن خـــ ا بنقيـ ــة مـ ــاف المعرفـ ــدور اكتشـ ــوارد البشـــريةلـ ــة  المـ ــه    في الأمانـ ومتابعتـ
 .وبقييمه
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Abstract: 
This study aimed to determine the role of knowledge discovery through data mining to support 
decision makers for the development of human resources in Holy Makkah Municipality. The 
descriptive survey approach was used by distributing questionnaires to find out the mechanisms and 
levels of decision making for the development of human resources in Holy Makkah Municipality, in 
preparation for knowing the impact of knowledge discovery through data mining to support decision 
makers for the development of human resources in Holy Makkah Municipality. Whereas the 
questionnaire was distributed to (76) leaders in Municipality to identify the mechanisms and levels of 
decision making. As the results of the survey found that the decision makers in Holy Makkah 
Municipality are keen on the effectiveness of their decisions in addressing the problems of developing 
human resources in Municipality. Therefore, we found them benefiting from the information available 
through other systems and sources. Also, managers are keen to take advantage of the provision of 
various alternatives to solve problems for facilitating flexibility in problem solving, where they take the 
initiative to analyze the advantages and disadvantages of the available solutions and come up with the 
most appropriate solution. The managers also have sufficient experience in the field of developing 
human factor in the Municipality. Therefore, we found them possessing the ability to classify situations 
and events as problems related to human development decisions. The study also used quasi-
experimental method to define the effect of applying knowledge discovery through data mining to 
support decision makers for the development of human resources in Holy Makkah Municipality 
through practical experience by applying data mining algorithms to a dataset of all applicant employee 
data on the training programs provided by the General Administration of Human Resources in the 
Municipality for the training year 1442 AH, whereas, the dataset included (1657) applicants, and the 
applied experience provided a predictive model to support decision makers to accept the employees 
nominated for the training programs offered by the General Administration of Human Resources in 
cooperation with locally and internationally accredited universities and institutes. Whereas training is 
considered one of the most important activities for the development of human resources in the Holy 
Makkah Municipality, and one of the most prominent results of the applied experiment is that the 
application of knowledge discovery through data mining in support of the decision maker for the 
development of human resources contributes to digital transformation and among the main pillars of 
achieving the Kingdom's 2030 vision. It also recommended to apply the proposed model for the role of 
knowledge discovery through data mining to support decision makers for the development, follow-up, 
and evaluation of the model. 
 
Keywords: Knowledge Discovery - Data mining - Decision makers - Human resources 
development - the Holy Makkah Municipality - Decision tree algorithms. 

 
 


